## 安徽铜陵新桥铜-硫-铁-金矿床中石英闪长岩 和辉绿岩锆石SHRIMP年代学及其意义

王彦斌<sup>1</sup> 刘敦一<sup>1</sup> 蒙义峰<sup>2</sup> 曾普胜<sup>2</sup> 杨竹森<sup>2</sup>田世洪<sup>2</sup> (1.北京离子探针中心,中国地质科学院地质研究所,北京 100037;

2.中国地质科学院矿产资源研究所,北京 100037)

提要:对安徽铜陵新桥铜-硫-铁-金矿床区内的石英闪长岩和辉绿岩中的锆石分别进行了SHRIMP精确定年研究,石英闪长岩中锆石206Pb/238U年龄为(140.4±2.2) Ma,辉绿岩中锆石的年龄较复杂,其中发现了元古代锆石颗粒,其锆石207Pb/206Pb年龄为(2 261±14) Ma, (1 612±8) Ma, (919±12) Ma, (831±17) Ma。另外还有一组早古生代年龄的锆石,锆石206Pb/238U年龄为(443±13) Ma。以上这些新资料说明该区可能存在元古代基底的信息,且燕山期岩浆活动对本区成矿具有重要意义。

关键词:铜陵新桥铜矿; 锆石SHRIMP定年; 元古代基底; 燕山期

中图分类号: P597.3 文献标识码: A 文章编号: 1000-3657(2004)02-0169-05

SHRIMP U-Pb geochronology of the Xinqiao Cu-S-Fe-Au deposit in the Tongling ore district. Anhui

WANG Yan-bin <sup>1</sup>, Liu Dunyi <sup>1</sup>, MENG Yi-feng <sup>2</sup>, ZENG Pu-sheng <sup>2</sup>, YANG Zhu-sen <sup>2</sup>, TIAN Shi-hong <sup>2</sup>

- (1. Beijing SHRIMP Lab, Institute of Geology, Chinese Academy of Geological Sciences, Beijing 100037, China;
  - 2. Institute of Mineral Resources, Chinese Academy of Geological Sciences, Beijing 100037, China)

Abstract: High-precision SHRIMP U-Pb dating was performed on zircon from quartz diorite and diabase in the Xinqiao Cu-S-Fe-Au deposit, Tongling ore district, Anhui. Zircon from quartz diorite yielded a 206Pb/238U age of (140.4±2.2) Ma, while the zircon age of diabase is relatively complex. Several Proterozoic zircon grains were found in diabase, which yielded 207Pb/206Pb ages of (2 261±14) Ma, (1 612±8) Ma, (919±12) Ma and (831±17) Ma. In addition, there is also a group of Early Paleozoic zircon grains, whose 206Pb/238U age is (443±13) Ma. The above new data give the information of the possible existence of Proterozoic basement in this district, and Yanshanian magmatism is of great significance for mineralization in the district. Key words: Zircon SHRIMP dating; Tongling ore district; Xinqiao copper deposit; Proterozoic basement;

Key words: Zircon SHRIMP dating; Tongling ore district; Xinqiao copper deposit; Proterozoic basement Yanshanian